
ش�ش س�ال پيش بود كه س�ند تحول بنيادين 
آموزش و پرورش رونمايي و ابلاغ شد، اما درست 
بر خلاف تلاش هاي پنهان و آشكار براي تزريق 
س�ند 2030 در بدن�ه آموزش و پ�رورش، رون�د 
اجرايي س�ند تحول بنيادين آنچنان كند است 
كه انتقاد رهبر انقلاب را هم در بر داش�ته است. 
كنكور و ش�يوه برگزاري و گزينش دانش�جو با 
اين روش هم يكي از موانع جدي اجرايي ش�دن 
سند تحول است. كنكوري كه س�ال 86 قانون 
ح�ذف آن در مجلس هش�تم تصويب ش�د، اما 
دس�ت هاي پنه�ان مافياي تس�ت زني و كلاس 
كنكور تاكنون نمي گذارد چنين اتفاقي رخ دهد، 
حتي اگر سال به سال بر تعداد صندلي هاي خالي 
دانش�گاه ها اضافه ش�ود. طبق اعلام وزير تازه 
علوم امس�ال 400 هزار صندلي آم�وزش عالي 
خالي ماند. به اعتقاد بس�ياري كارشناس�ان از 
جمله فاطمه سعيدي، عضو كميسيون آموزش 
و تحقيقات مجلس شوراي اسلامي زمينه حذف 
كنكور فراهم اس�ت. دليل باقي ماندن كنكور و 
حواله كردن اجرايي ش�دن قان�ون حذف آن به 
آينده چن�دان هم پيچيده نيس�ت؛ كلاس هاي 
كنكور و تست زني براي برخي دكان شده است. 
چند س��الي مي ش��ود با خالي ماندن صندلي هاي 
دانشگاه ها تب كنكور مي رود تا س��رد شود، اما در 
اين ميان دست هاي پنهاني مانع از سرد شدن اين 
تب مي شود. اين دست هاي پنهان با نفوذ در ساختار 
آموزش و پرورش و صدا و س��يما موجب شده اند تا 
همچنان برنامه هاي تست زني و تبليغات كنكور و 
كلاس هاي تك درس بخش عمده اي از برنامه هاي 
تلويزيوني را به خود اختصاص داده اس��ت. گردش 
مالي عجيب اي��ن صنعت هم بق��اي آن را تضمين 
مي كند. آنگونه كه دكتر علي عبدالعالي، مدير گروه 
ارتباط با مدارس دانش��گاه علم و صنعت مي گويد: 
مقوله اي به اسم »كنكور آزمايشي« در سال بالغ بر 
هزار ميليارد تومان گردش مالي دارد و از محل چاپ 
كتاب هاي كمك  آموزشي نيز به همين ميزان پول 

نصيب مؤسسات خصوصي مي كند. 
  كنكور مانع اجرايي شدن سند تحول

فرآيند نظام پذيرش دانش��جو نيز كارآمد نيست و 
در حال حاضر نسبت توزيع رشته هاي دانشگاهي 
متناس��ب با نياز كشور و آمايش س��رزمين نيست، 
به  طوري ك��ه در برخ��ي از رش��ته ها ب��ا انبوهي از 
فارغ التحصي��لان مواجه هس��تيم و اي��ن در حالي 
است كه در برخي از رشته ها نيز با كمبود نيروهاي 
متخصص مواجهيم و اين مش��كلاتي اس��ت كه از 
نابساماني نظام پذيرش دانش��جو در كشور نشئت 
گرفته اس��ت. از نگاه كارشناس��ان كنكور به شكل 
فعلي و ب��ه روش موجود، مانع جدي تحقق س��ند 
تح��ول بنيادي��ن اس��ت و اج��ازه تحول آفرين��ي 
به آموزش و پ��رورش را نخواه��د داد.  مهدي نويد 
ادهم، دبيركل ش��وراي عالي آموزش و پرورش هم 
خ��ود از منتقدان رون��د كند اجرايي س��ند تحول 
آموزش و پرورش و حذف كنكور است. وي در اين باره 

مي گويد: اجراي س��ند تحول الزاماتي نياز دارد كه 
بخشي دروني و بخشي هم مربوط به بيرون سازمان 
است. آنچه مربوط به درون سازمان است متشكل 
از »آموزش معلم��ان«، »تهيه كتاب هاي درس��ي 
متناسب با سند«، »تغيير ش��يوه هاي مديريت« و 
»تجهيز مدارس به فناوري هاي جديد« اس��ت كه 

آموزش و پرورش آنها را دنبال مي كند. 
اما در اجراي سند تحول حمايت هاي مادي و معنوي 
ديگر س��ازمان ها نياز اس��ت كه در اين حوزه كمتر 
اين اتفاق را ش��اهد بوديم. دبيركل ش��وراي عالي 
آموزش و پرورش تصريح مي كند: رسانه ملي كه بايد 
به گفتمان سند تحول آموزش و پرورش مي پرداخت، 
اين كار را كمتر انجام داد؛ س��اير دس��تگاه ها مانند 
وزارت عل��وم، تحقيقات و فناوري كه بايد مش��كل 
كنكور را حل كند يا ي��ك روش ديگر براي پذيرش 

دانشجو ارائه شود، اين كار را انجام نداده است. 
  تأمين منافع كنكورچي ها

عليرضا علي احمدي، وزير اسبق آموزش و پرورش 
هم با بيان اينكه كنكوري ش��دن مدارس به جاي 
مدرس��ه زندگي مشكل ديگر اس��ت، مي افزايد: در 
اين موضوع مجلس و دولت مقصرند. در مجموع 13 
رشته با 30 هزار ظرفيت دانشگاهي است كه سر آن 

مسابقه است و هميشه يك ميليون داوطلب به خط 
كرده و اضطراب را به دانش آموزان منتقل مي كنيم، 
براي اينكه منافع يك عده كنكورچي و آموزشگاه دار 
كه ذي نفوذند تأمين شود؛ لابي مي كنند و به هدف 
مي رسند. علي احمدي با اش��اره به رابطه وضعيت 
مالي پزشكان با بيش از 600 هزار نفر متقاضي رشته 
علوم تجربي تصريح مي كند: اين در حالي است كه 

صندلي هاي ديگر دانشگاه خالي است. 
  زمينه براي حذف كنكور فراهم است اما... 

مختل ك��ردن فرآين��د ياددهي و يادگي��ري نظام 
آموزش��ي يكي از اش��كالات نظام گزينش دانشجو 
با كنكور اس��ت؛ چراكه كنكور به عنوان يك عامل 
مداخله گر جدي، روند فعاليت آموزش��ي و تربيتي 
آموزش و پرورش را دچار اختلال كرده و اجازه تحقق 
اهداف آموزش و پرورش��ي را نمي ده��د و به دليل 
فشار كنكور، آموزش در سطح دانش، محفوظات و 
اطلاعات سطحي متوقف شده و به لايه هاي تحقيق، 

تأمل و خلاقيت نمي رسد. 
فاطمه سعيدي، عضو كميسيون آموزش و تحقيقات 
مجلس ش��وراي اس��لامي ب��ا انتق��اد از برگزاري 
كلاس هاي خصوصي و فعاليت مؤسسات آموزشي 
معتقد است در حال حاضر زمينه براي حذف كنكور 

در كشور فراهم شده اس��ت. وي مي افزايد: ما حتي 
در دانش��گاه هاي درج��ه يك كش��ورمان صندلي 
خالي داريم و رؤساي دانش��گاه ها اعلام كردند كه 
صندلي خالي وجود دارد. دانشگاه هاي آزاد، علمي 
و كاربردي و پيام نور كه جاي خود دارند. سعيدي با 
بيان اينكه انگار كه بعضي ها آمادگي حذف كنكور را 
ندارند در پاسخ به چرايي اين موضوع مي افزايد: فكر 
مي كنم يكي از دلايل آن بحث تجارت است؛ يعني به 
دانش آموزان به عنوان يك منبع درآمد نگاه مي كنند. 
شما در مدارس غيرانتفاعي مي بينيد كه اينطور نگاه 
مي شود كه اين دانش آموز چند ميليون سود دارد و 
بايد آن را حفظ كند. بح��ث كنكور هم همين طور 
است. اگر كنكور حذف ش��ود منبع درآمد خيلي ها 
قطع مي شود، بنابراين شايد دست هايي براي حفظ 

برگزاري كنكور در كار باشد. 
  بزرگ ترين بنر خاورميانه براي تبليغ كلاس 

كنكور
اين نماين��ده مجلس همچنين با اعتق��اد به اينكه 
كلاس هاي تست زني و كنكور براي برخي دكان شده 
است، مي گويد: در ميدان انقلاب تهران بزرگ ترين 
بنر خاورميان��ه براي تبليغ كلاس ه��ا و كتاب هاي 
كنكور نصب مي شود و كس��ي هم اعتراضي ندارد، 
رابطه اي بي��ن اينها بايد پيدا كني��م؛ در واقع حلقه 
سومي باعث شده كه اين تجارت آنقدر پردرآمد شود 

و بازارش رونق بگيرد. 
وي با بي��ان اينكه در آموزش و پ��رورش بايد تحول 
و تغيير جدي به وجود آي��د، تأكيد مي كند: اكنون 
كلاس هاي كنكور و مؤسس��ات آموزش��ي به يك 
تجارت تبديل شده است و مؤسساتي وجود دارند كه 

غول يا مافيا هستند. 
  سال 98 وعده تازه حذف كنكور

غلامرضا كريم��ي، عضو كارگ��روه مديريت كلان 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي هم از جمله افرادي 
اس��ت كه اعتقاد دارد كنكور حافظه محور اس��ت و 
اين امر مغاير سند تحول بنيادين و خلاقيت است. 
وي با اشاره به درآمدهاي كلان مؤسسات كنكوري 
تصريح مي كند: يكي از مؤسسات كنكوري سالانه 
900 ميليارد تومان هزينه براي تبليغات تلويزيوني 
پرداخت مي كند كه اين نشان دهنده اين است كه 
خانواده ها هزينه هاي گزاف��ي براي كنكور و تعيين 

سرنوشت فرزندانشان پرداخت مي كنند. 
حالا آنطور كه رض��ا صابري ، عضو هيئت رئيس��ه 
كميس��يون آموزش مجلس خبر مي دهد؛ آزمون 
سراس��ري طبق قانون جديد س��نجش و پذيرش 
دانشجو به طور تدريجي تا سال 98 براي 85 درصد 
رشته ها حذف خواهد ش��د. وي معتقد است: نظام 
آموزشي ما مبناي درست ندارد و تغييرات مستمر 
در نظام آموزش��ي متأثر از اصول اساس��ي نيست؛ 
دانش آم��وز آينده خ��ود را در موفقي��ت در كنكور 
مي داند و اين در حاليست كه سرنوشت دانش آموز 
نبايد به يك آزمون وابسته باشد، بلكه بنا بر توانمندي 
هر فرد مسير آينده مشخص شود كه با اجراي درست 

سند تحول اين مهم تحقق خواهد يافت. 
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قوانیناسلامیکشوررابهخاطرخوشایند»عاصمه«تغییرنمیدهیم
معاون امور بين الملل ستاد حقوق بشر در واكنش به ادعاهاي گزارشگر حقوق بشر:

کنکورچی ها مانع اصلی اجرای سند تحول
»جوان« گزارش می دهد

معاون امور بين الملل س�تاد حقوق بش�ر گفت: 
به اظهارات خان�م جهانگير پاس�خ كتبي داده 
ش�ده اس�ت و نماينده م�ا در س�ازمان ملل به 
صورت مفصل نظرات جمهوري اس�لامي ايران 
را در كميته س�وم مجمع عمومي تشريح كرد. 
كاظ��م غريب آب��ادي در واكنش به گ��زارش اخير 
عاصمه جهانگير، گزارشگر ويژه وضعيت حقوق بشر 
در ايران گفت: گزارشي كه خانم جهانگير به كميته 
سوم مجمع عمومي سازمان ملل ارائه كرد، گزارشي 
اس��ت كه منعكس كننده واقعيت ه��ا درخصوص 

وضعيت حقوق بشر در ايران نيست. 
معاون ستاد حقوق بشر افزود: ما ملاحظات اصولي 
نسبت به انتصاب گزارشگر ويژه وضعيت حقوق بشر 
براي جمهوري اس��لامي ايران داريم و همواره هم 
موضع اصولي خود را در مخالفت با انتصاب گزارشگر 

براي ايران اعلام كرديم. 
غريب آبادي تصريح كرد: بحث ما در مورد اشخاص 
نيس��ت، بلكه بحث در خصوص كليت اين موضوع 
و رويه گزارش��گري كشوري اس��ت؛ چراكه اعتقاد 
ما اين است جمهوري اس��لامي ايران از يك طرف 
عضو معاهدات حقوق بش��ري متعددي است و از 
طرف ديگر مباني قانوني، ديني و ش��رعي مترقي 
و غني درباره حمايت و ارتقاي حقوق بش��ر دارد و 
در ميان بسياري از كشورها، جمهوري اسلامي به 
عنوان كشوري پيشرو درباره حقوق بشر محسوب 
مي شود.  وي اظهار كرد: از سوي ديگر ما كشور هاي 
بسياري داريم كه ناقض واقعي حقوق بشر هستند، 
از جمله در منطقه خود ما كه اين كشور ها مصون از 
هرگونه نظام گزارشگري، صدور قطعنامه و هرگونه 

انتقاد و اعتراض هستند. 
اين مقام مسئول يادآور شد: اين موضوع نشان دهنده 
رويه و اس��تاندارد دوگانه و تبعيض آميز در عرصه 
جهاني است كه درخصوص جمهوري اسلامي ايران 
گزارشگر ويژه كشوري نصب مي شود و آن كشور ها 
در واقع مصون از اين رويه ها هستند. در واقع به اين 
دليل اساسي است كه ايران اين انتخاب را كه يك 

انتخاب سياسي است، همواره رد كرده است. 
معاون امور بين الملل ستاد حقوق بشر توضيح داد: 

از س��ويي ديگر، همكاران ما در ستاد حقوق بشر با 
همكاري نهاد هاي ذيربط گزارش خانم جهانگير را 
با دقت مورد بحث و بررسي قرار دادند و پاسخ هاي 
تفصيلي مناسبي را تهيه كردند و براي او، سازمان 

ملل و شوراي حقوق بشر ارسال كردند. 
  منابع گزارش عاصمه جهانگير، منابع موثق 

و قابل اتكايي نيست
به گزارش »ميزان«، غريب آبادي با بيان اينكه منابع 
گزارش عاصمه جهانگير منابع قابل اتكايي نيست، 
گفت: گزارش��گر از هر طريقي كه مطالبي در مورد 
ايران به دستش مي رسد، از جمله رسانه ها، افراد، 
گروه ها و كشور هايي كه خصومت آنان با ايران محرز 
است، بدون بررسي لازم در گزارش خود منعكس 
مي كند كه اين شيوه حرفه اي و بي طرفي گزارشگر 
نيست.  وي بيان كرد: اگر گزارشگر بي طرف است، 
بايد به پاسخ هايي كه جمهوري اسلامي ايران به وي 
ارائه كرده توجه وافي و كافي داشته باشد و پاسخ ها 
را ذيل ه��ر بخش از گزارش خ��ود منعكس كند تا 
خواننده بتواند يك تصوير واقعي به دس��ت بياورد، 

اما گزارشگر اين كار را انجام نمي دهد. 
اين مقام مس��ئول اظه��ار كرد: عاصم��ه جهانگير 
ادعا كرده كه گزارش هاي او بس��يار موثق اس��ت و 

جمهوري اس��لامي ايران نمي تواند آنها را رد كند. 
ما در پاسخ كتبي و نشست هاي حضوري از جمله 
نشستي كه حدود يك ماه قبل با گزارشگر ويژه در 
ژنو داش��تيم، ايراد هاي اصولي حاكم بر گزارش را 
استخراج و يادآوري كرديم و گفتيم كه گزارشات 
شما واقعي نيس��ت و اگر مي خواهيد كار بي طرف 
و حرفه اي انج��ام دهيد، بايد منابع ت��ان، نگرش و 
پيش فرض هايت��ان را تغيير دهي��د و گزارش ها و 
پاسخ هاي جمهوري اسلامي ايران را در كنار گزارش 

خود منعكس كنيد. 
غريب آبادي با اشاره به اينكه ادعا ها عليه ايران در 
حوزه حقوق بشر ناش��ي از عدم شناخت از قوانين 
جمهوري اسلامي ايران اس��ت، تصريح كرد: يكي 
ديگر از اهداف طرح اين ادعاها، فراهم كردن زمينه 
براي سوءاستفاده سياسي عليه ايران است، اين در 
حالي اس��ت كه قوانيني كه در جمهوري اسلامي 
وضع ش��ده در مغايرت با حمايت و ارتقاي حقوق 
بشر نيس��ت.  وي ضمن مخاطب قرار دادن برخي 
كشور ها و گزارشگر ويژه تأكيد كرد: اگر شما بخشي 
از اين قوانين را به خاطر اينكه استاندارد هاي حاكم 
بر كشور هاي خودتان جور ديگري است زير سؤال 
مي بريد، جمهوري اسلامي ايران نمي تواند قوانين 

خود را به خاطر خوشايندی شما تغيير دهد. 
  قوانين وضع ش�ده در ايران حامي حقوق 

بشر است
اين مقام مس��ئول افزود: ما قوانين خود را قوانين 
منطبق بر شرع مي دانيم، قوانيني كه حامي حقوق 
بشر است و مغايرت با حمايت و ارتقاي حقوق بشر 
ندارد و جمهوري اسلامي ايران به هيچ وجه قوانين 
خود را براي خوشايند برخي از كش��ور ها يا اينكه 
گزارشگر ويژه در گزارش خود از اقدامات ما استقبال 

كند، تغيير نمي دهيم. 
معاون امور بين الملل س��تاد حقوق بش��ر افزود: از 
س��ويي ديگر، جمهوري اس��لامي ايران اگر جايي 
احس��اس كند ك��ه فرآيندي در جه��ت حمايت و 
ارتقاي حقوق بشر نياز به اصلاح دارد، بلافاصله اقدام 
مي كند و احتياجي نيست تا كشور ها و سازمان هاي 

ديگر بخواهند نكاتي را در اين باره يادآوري كنند. 
وي ضمن اشاره به اينكه ما مرتباً به صورت كتبي و 
شفاهي به مواضع سازمان ملل پاسخ مي دهيم، ادامه 
داد: به اظهارات خانم جهانگير نيز پاسخ كتبي داده 
شده اس��ت و نماينده ما در سازمان ملل به صورت 
مفصل نظرات جمهوري اسلامي ايران را در كميته 

سوم مجمع عمومي تشريح كرد. 
اين مقام مس��ئول افزود: البته مج��دداً در مجمع 
عمومي نيز مباحث حقوق بشري درباره ايران مورد 
بحث و بررسي قرار مي گيرد و در آنجا نيز نمايندگي 
ما در سازمان ملل مواضع جمهوري اسلامي ايران 
را تش��ريح خواهد كرد. براي روش��نگري سازمان 
و اف��كار عمومي بين الملل��ي و براي اينك��ه آنها با 
گزارشات انحرافي و غيرواقعي خود افكار عمومي و 
سازمان بين المللي را شكل ندهند، مرتب در حال 
روشنگري هستيم.  غريب آبادي در پايان گفت: با 
اين وجود گزارشگر ويژه بعضي مواقع ناچار مي شود 
به نكات مثبت از جمله تحولات حمايتي و ارتقايي 
هم اشاره كند و خانم جهانگير هم در كميته سوم 
چندين نكته ايجابي و تحولات را استفاده كرد كه 
از نظر ما كافي نيست و سبب نمي شود كه گزارش 
وي را حرفه اي و متعادل جلوه دهد، بلكه گزارش او 

بسيار نامتوازن و غيرحرفه اي است. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

بدهي سرخابي ها چند كلاس كپري است؟
واكنش ه��اي مردم به ماج��راي جب��ران بدهي دو تيم اس��تقلال و 

پرسپوليس همچنان در شبكه هاي مجازي ادامه دارد. 
يك��ي از كاربران اينس��تاگرام با انتش��ار اين عك��س در صفحه خود 

نوشت: 
نوبخت، س��خنگوي دولت و معاون رئيس جمهور در نشست خبري 
هفتگي خود درباره موضوع بدهي تيم هاي پرس��پوليس و استقلال 
گفت: دولت پرداخت بدهي استقلال و پرسپوليس را متقبل مي شود. 

نمي گذاريم اين دو باشگاه دچار مشكل شوند. نگران نباشيد!
برخلاف نظر سخنگوي دولت، اتفاقاً اينجا دقيقاً محل »نگراني« است؛ 
اينكه وزراي وقت ورزش، مديران عامل بي كفايت را منصوب كرده و 
خود به عنوان رئيس مجمع اين دو باشگاه كمترين نظارتي بر عملكرد 
آنها نداشته اند حالا چرا مردم بايد هزينه اش بپردازند؟ هزينه وزراي 
پوپوليستي كه جرئت تصميم گيري درباره سرنوشت اين دو باشگاه را 
ندارند و گمان مي كنند اين دو باشگاه براي آنها رأي مي آورد، چرا بايد 

از جيب بيت المال پرداخت شود؟
روشن است كه دولت به خوبي مي داند با اين 8ميليارد تومان بدهي 
مي تواند چن��د كلاس از 24 هزار كس��ري كلاس را جب��ران كند، يا 
كلاس درس اس��تاندارد را جايگزين كلاس هاي كپ��ري و صحرايي 
كند، يا اينكه مي تواند چند بخاري غير اس��تاندارد را به سيستم هاي 
گرمايش��ي ايمن تبديل كند كه ش��اهد حوادث تلخي مانند فاجعه 
مدرسه شين آباد نباشيم، يا مي تواند چند مدرسه غير مقاوم در نقاط 
زلزله خيز را ايمن سازي كند، اما از آنجايي كه نمي خواهد خود را در 
برابر هواداران قرار دهد، با پرداختن اين رقم از جيب ملت، از برخورد 

طفره مي رود. 

* به_عقب_برمي گردي��م ه��م اي��ن روزه��ا در توئيتر ب��ه يكي از 
پرتوييت ترين هشتگ ها تبديل شده است. 

يكي از كاربران توييت كرده تا ديروز شركتمون توسط دولت اعتدال 
خودمون تحريم بود و حالا طبق قانون كاتسا امريكا هم تحريم شديم؛ 

علي بركت الله، به عقب برمي گرديم.
يك��ي از كارب��ران اينگونه تويي��ت كرده اس��ت: از اقدام��ات خوب 
دولت روحاني بيمه س��لامت بود كه متأس��فانه با محدود كردن به 
بيمارس��تان هاي دولتي ديگر كاغذ پاره اي بيش نيست. به_عقب_

برمي گرديم.

* يكي ديگر از كاربران توييتر هم با انتشار اين تصوير كه از اعتراض و 
نارضايتي يك پزشك از برداشتن تمامي مزاياي بيمه سلامت حكايت 

دارد، نوشت: 
ش��رافت و ش��جاعت يك پزش��ك، عليه وزارت بهداش��ت جمهوري 

اسلامي

بیژن يانچشمه

صادق پارسا
  گزارش  2

زهرا چيذري
  گزارش  یک

   مركز پايش آلودگي هواي اداره كل حفاظت محيط زيست استان 
تهران طي اطلاعيه اي نسبت به انباش��ت آلاينده هاي هوا طي دو روز 

آينده هشدار داده است. 
   كارشناسان سازمان جهاني بهداشت نسبت به ظهور يك ويروس 
جديد به نام »تب خونريزي دهنده ماربورگ )MVD( « كه مشابه آبولا 

بوده و مي تواند تا 90 درصد كشنده باشد، هشدار داده اند. 
  در حالي ك��ه خبر رهاس��ازي آرزو ماده پلنگ گرفتار ش��ده در تله 
در منطقه جنگلي رودس��ر پس از بهبود در منطقه جنگلي سجيدان 
محيط زيستي ها را خوشحال كرد، يك پنهان كاري ديگر از مرگ پلنگي 

در منطقه قزوين كام آنها را تلخ كرد. 
   رئيس اداره فني و مهندسي معاونت حمل و نقل و ترافيك شهرداري 
منطقه 7 از نصب سنسورهاي )شناساگر( هوشمند روان سازي ترافيك 
در تقاطع هاي خيابان طالقاني، بهار و شريعتي، با هدف تشخيص عبور 

وسايل نقليه خبر داد. 
   معاون علمي و فناوري رئيس جمهور از ادغام س��تادهاي مرتبط با 
انرژي در معاونت علمي خبر داد و گفت: ادغام ستادها با مصوبات شوراي 

عالي انقلاب فرهنگي منافات ندارد. 
   محقق��ان واحد عل��وم و تحقيقات براي نخس��تين بار در مجموعه 
دانشگاه آزاد اس��لامي، موفق به طراحي و س��اخت دستگاه جوشش 

استخري شدند. 
  مديركل امور بانوان و خانواده اس��تانداري تهران از صدور موافقت 

اصولي براي مجوز مهد كودك زندان زنان خبر داد. 
 مسئول اجرايي علمي دوازدهمين كنگره سالانه انجمن دندانپزشكان 
عمومي ايران با اشاره به فراگير شدن تب زيبايي دندان در كشور گفت: 
بخشي از اقدامات زيبايي در دندان مي تواند منجر به عوارضي همچون 
بيماري هاي لثه و تغيير رنگ دندان ها شود.  صديقه امجدي در آستانه 
برگزاري دوازدهمين كنگره سالانه انجمن دندانپزشكان عمومي ايران 
در ارتباط با موضوع ترميمي اظهار داشت: رشته ترميمي شاخه اي از 
دندانپزشكي است كه تمركز آن روي دندان هاي پوسيده و خراب است 
و گاهي با يك ترميم س��اده مي توان دندان ها را از يك درمان پيچيده 
همچون درمان ريشه، ايمپلنت يا كشيدن نجات داد.  وي با اشاره به لزوم 
مراجعات به موقع و سالانه دو بار در سال به دندانپزشك جهت بررسي 
سلامت دندان ها  افزود: اين مسئله مي تواند مانعي در مقابل مشكلات 

پيچيده دندانپزشكي در افراد باشد. 

  آغاز برخورد با ساختمان هاي ناايمن پايتخت
 با دستور قضايي كليد خورد 

 پلمب پاساژ ناايمن »مبصر« در قلب تهران
پ�س از حادث�ه دردن�اك پلاس�كو روز گذش�ته به دس�تور مقام 
قضايي، پاس�اژ مبص�ر در خياب�ان جمه�وري تهران پلمب ش�د. 
 در ش��هر تهران بر اس��اس آمارهاي غير رس��مي حدود 3هزار س��ازه 
ناايمن وجود دارد كه هر لحظه آبس��تن حوادث مختلفي هستند. اين 
درحالي است كه بنا به گفته رئيس سازمان مديريت بحران 30 درصد 
ساختمان هاي در حال احداث نا ايمن و خطر آفرين هستند. در حقيقت 
بعد از حادثه ناگوار پلاسكو كه به فاجعه ملي تبديل شد، حساسيت ها به 
سازه هاي ناايمن افزايش يافت و دستگاه هاي متولي درصدد شناسايي 
اين ساختمان ها برآمدند. بر اين اساس چندي پيش نيز اعضاي شوراي 
شهر تهران، ش��هرداري تهران را ملزم كرد طي مدت شش ماه ليست 
برج هاي نا ايمن پايتخت را تهيه و به شورا ارائه كند. علي اعطا، سخنگوي 
شوراي شهر تهران در اين خصوص گفت: به  رغم وجود الزامات بند 14 
ماده 55 قانون شهرداري ها كه شهرداري ها را مكلف مي كند اقدام به رفع 
خطر از ساختمان هاي ناايمن كند،  اگر اخطارهاي شهرداري منجر به 
اقدام از سوي مالك نشود، شهرداري رس��ماً وارد كار می شود و پس از 
آن مي تواند از مالك 15 درصد اضافه دريافت كند. وي با اشاره به اينكه 
تعداد ساختمان هاي ناايمن در شهر تهران قابل توجه است، اظهار كرد: 
متأس��فانه هيچگونه اطلاعاتي از اين س��اختمان ها در اختيار نداريم و 

ساختمان هاي پرخطر شبيه ساختمان پلاسكو بسيار زياد است. 
  آغاز پلمب ساختمان هاي ناايمن پايتخت 

 روز گذشته با دستور قضايي پاساژ ناايمن مبصر پس از تذكرات قانوني 
در قلب پايتخت پلمب شد. پيمان حسين محسني، شهردار منطقه12 
در اين خصوص گفت: اهميت ايمن سازي و رفع خطر املاك ناايمن در 
منطقه 12 در اولويت فعاليت هاي كاري منطقه اس��ت و تدبير شهردار 
محترم تهران نيز رسيدگي ويژه به اين موضوع است. شهردار قلب تهران 
افزود: بر همين اساس و برابر اخذ دستور مقام محترم قضايي و پس از ارائه 
اخطارهاي مكرر و بي توجهي كسبه و مالكان پاساژ مبصر به عنوان يكي از 
اولويت هاي مهم در بحث املاك ناايمن، بامداد امروز همكاران شهرداري 
با اطلاع قبلي به محل مراجعه و نس��بت به اجراي دستور قضايي اقدام 
كردند. محسني افزود: شهرداري منطقه 12 با جديت نسبت به فرآيند 
رفع خطر و ايمن س��ازي با هماهنگي مقام قضايي و ديگر دستگاه هاي 
ذيربط اق��دام خواهد كرد و در راس��تاي حفظ جان و مال ش��هروندان 
از هي��چ اقدامي كوتاهي نخواهد ك��رد. وي از مالكان و كس��به محترم 
املاك ناايمن خواست كه با رعايت دستورالعمل ايمني و مقاوم سازي 
سازمان آتش نشاني و خدمات ايمني در اسرع وقت، قبل از وقوع حوادث 

جبران ناپذير، نسبت به رفع خطر و ايمن سازي اقدام كنند.
  برج هاي ناايمن در اولويت شناسايي 

 سازه هاي ناايمن و غير مقاوم به دليل نوع كاربري همواره جمعيت انبوهي 
را در خود جاي داده اند كه لازم است اين سازه ها در اولويت شناسايي قرار 
گيرند در اين خصوص پروانه مافي، نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، 
اسلامشهر و پرديس در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه در موقع 
بروز حوادث برج ها بحران زا هستند، گفت: به طور حتم وجود اين برج ها 
بحران هاي عظيمي را به وجود مي آورد، بنابراين بايد به س��رعت براي 
ايمن سازي شهرداري اقدامات لازم را انجام دهد؛ بنابراين شهرداري در 

گام اول بايد برج ها را شناسايي كند. 
وي با بيان اينكه معضلات و مش��كلات س��اختمان ها و بناهاي ناايمن 
بايد استخراج و براس��اس دس��ته بندي و اولويت برنامه هاي لازم براي 
ايمن سازي آنها در نظر گرفته ش��ود، تصريح كرد: خوشبختانه شوراي 
شهر با اين مصوبه نش��ان داد كه به دنبال رفع مشكلات پايتخت است، 
اما اميدواريم شهرداري نيز در اين خصوص در اسرع وقت فعاليت هاي 

خود را آغاز كند. 
عضو مجمع نمايندگان استان تهران، با تأكيد بر اينكه در گام اول بايد 
طبق دسته  بندي برج هاي عادي و مسكوني را شناسايي و ايمن سازي 
كرد، گفت: در مراحل بعدي مي توان براي ايمن سازي ساختمان هاي 
نظامي و امنيتي تعاريف و كدهاي ويژه اي را تعريف و نسبت به تعيين 
تكليف آنها ورود مناسب تري داشت؛ البته براي ايمن سازي اين برج ها 
بايد اعتبارات و منابع قابل قبولي را اختصاص داد، اما مي توان با مشاركت 
شهروندان و ساكنان برج ها موانع اعتباري را براي اين موضوع و با هدف 

جلوگيري از حوادث غيرقابل جبران از ميان برداشت. 
اگر قرار است براي شهر تهران كه روي گسل هاي زلزله بنا شده است 
فكري كرد، بايد هرچه س��ريع تر س��ازه هاي ناايمن شناسايي شود و 
نس��بت به مقاوم س��ازي يا رفع خطرات اقدامات لازم صورت بگيرد؛ 
چراكه برخي از س��ازه هاي ناايمن بدون زلزله هم تخريب مي ش��وند. 
براين اساس لازم است دستگاهاي متولي به منظور جلوگيري از تكرار 
حادثه مشابه پلاسكو زمان را ازدس��ت ندهند و اجراي اين طرح را به 

صورت مستمر پيگيري كنند. 
استاندار تهران:

 تهران با اين وضعيت آلايندگي
 قابل زندگي نيست

استاندار تهران با بيان اينكه با اين وضعيت شاخص هاي آلايندگي، 
تهران قابل زندگي نيس�ت، گفت: لازم اس�ت بر مبناي مطالعات، 
روش هاي علمي براي كاه�ش آلودگي هواي تهران اتخاذ ش�ود. 
محمد حسين مقيمي در جلسه كارگروه هماهنگي شرايط ويژه آلودگي 
هوا در استان تهران با بيان اينكه لازم است مطالعاتي جامع و علمي با 
محوريت اداره محيط زيس��ت براي آلودگي هواي اس��تان انجام شود، 
تصريح كرد: آلودگي تهران فقط اختصاص به شهر تهران ندارد و برخي 
از منابع آلاينده متعلق به اطراف تهران اس��ت و نبايد از فعاليت هايي 
همچون معادن شن و ماسه، پسماند سوزي، فلزات و آتش زدن مزارع 

كه در توليد آلايندگي تأثير دارند، غافل شد. 
استاندار تهران تصريح كرد: منابع آلاينده هوا در استان تهران بايد به 
شكل دقيق و كارشناسي با تعيين سهم ميزان آلايندگي مشخص شوند 
تا در جهت سالم سازي آنها اقدام شود.  وي با بيان اينكه لازم است در 
حوزه افزايش حمل ونقل عمومي سرمايه گذاري شود؛ برگزاري جلسات 
كارگروه بررسي آلودگي هواي استان، بازنگري مطالعات محيط زيستي، 
نظارت فرمانداران بر پسماند سوزي و وضعيت بازيافت فلزات، سوزاندن 
مزارع با نظارت جهاد كش��اورزي و بررسي عملكرد دستگاه ها در مورد 
اسناد بالادس��تي را ازجمله مصوبات اين جلس��ه ذكر كرد.  مقيمي با 
تأكيد بر اينكه گسترش حمل ونقل ريلي كه به وسيله آن شهرستان هاي 
استان به تهران مرتبط شوند در كاهش استفاده از وسايل نقليه شخصي 
و آلودگي هوا مؤثر است، افزود: نقش منابع طبيعي در كاشت درختان 
در اطراف معادن و به منظور جلوگيري از ورود ريز گردها اهميت دارد.  
عيسي فرهادي فرماندار تهران نيز در اين جلسه با بيان اينكه 3 ميليون 
دستگاه موتورسيكلت در شهر تهران و بيش از 4/5 ميليون در استان 
تهران وجود دارد، گفت: استفاده از تصفيه كننده هاي هوا كه در برخي 
كشورهاي پيشرفته نيز به كار مي رود، مي تواند در برخي از نقاط تهران 
به كار گرفته شود كه در پاكس��ازي هوا از آلاينده ها مؤثر است.  سردار 
مهماندار، رئيس پليس راهور تهران نيز در اين جلسه گفت: برخورد با 
خودروهاي دودزا و فاقد معاينه فني از مهرماه آغاز شده است و تاكنون 
3 هزار و 177 دس��تگاه خ��ودرو به دليل دودزا ب��ودن پلاك تعميري 
گرفته اند.  وي افزود: در هفت ماه نخست امسال 2 ميليون و 500 هزار 
دستگاه خودرو جريمه  شده اند و 100 هزار برگ جريمه به شكل اعمال 

قانون دستي داده  شده است. 
 مهماندار گفت: اين ميزان استفاده از خودروهاي شخصي تك سرنشين 
در تهران بسيار زياد است و در ايجاد آلودگي هوا تأثير چشمگير دارد. 


